

Krieshon Enjel

Enjel in Jeneral

Den kin translet di wɔd 'enjel' frɔm di lbru wɔd malak en di Grik wɔd aggelos – ɔl tu min mesenja ɔ ejen.

Enjel (insay di we aw den kin yuz da wɔd de mɔ) en dɛbul na spirit pipul den. Den nɔ get bɔdi lek mɔtalman, pan ɔl we sɔntende enjel den dɔn apia lek mɔtalman en i tan lek se sɔm dɛbul den kin lek ɔ lek mɔtalman bɔdi bad bad wan.

Gud enjel en enjel den we dɔn fɔdɔm – Gɔd en Setan in enjel den de. Spirit pipul den de bak we den kɔl dɛbul en we Setan de kɔntrol. Den tɔk bɔt enjel den bɔku tɛm insay di Baybul. Den kin tɔk bak bɔt dɛbul den as “dɛbul,” “dɔti spirit” en “bad spirit.”

Angelic Hierarchy

Insay in vishon we i bin de na di Ayland na Patmos, Jon rayt se: ‘En a si di sevin enjel den we tinap bifo

Gɔd’ (Reveleshon 8: 2) – we pipul den kin tek as ‘ak enjel den,’ pan ɔl we den nɔ mek dat klia wan bay di Oli Rayt. Bɔt di Cambridge Bible Commentary on the New English Bible (1965) Se ‘Di difinit atikul sho se wi fɔ tek den pipul ya as di sevin ay enjel den; den na bin Gebrel (we se na Lyuk 1: 19, ‘A tinap fɔ Gɔd’), Maykel, Rafael, Yuriel, Reguel, Sarakael, en Remiel (Jerimiel bin tɔk bɔt na di not na 6: 11). Dis na di nem den we den gi na Inɔk 20 [insay di pseudepigrapha]. Na Maykel en Gebrel nɔmɔ den nem na di

Baybul. Rafael na wan pan di men pipul den we de insay di buk we nem Tobit (insay di Apɔkrifa) en i se, ‘Mi na Rafael, wan pan di sevin oli enjel den, we ... go insay bifo di Oli Wan in glori.’ (12:15)

Kɔment: “Pseudepigraphal” na wok ɔ teks we den se di pɔsin we rayt am nɔto di tru tru pɔsin we rayt am. Den bin gɛda di buk we Inɔk rayt frɔm di Ju pipul den raytin we den biliv se den rayt am frɔm di ia 150 bifo Krays.

Kɔment: Bɔt fɔ tinap bifo Gɔd nɔ kin bi ɔl wetin i nid fɔ mek enjel bi ay enjel ɔ fɔ no se na so i bi. Bikɔs Jizɔs bin se: ‘Una nɔ tek wan pan den smɔl pikin ya [den ɔmbul pipul ya we biliv in sef, vas 3-6]; bikɔs a de tɛl una se na evin den enjel den de si mi Papa we de na evin in fes ɔtem’ (Matyu 18: 10). En Gebrel se, ‘A ... tinap bifo Gɔd’ (Lyuk 1: 19); yet di skripchɔ den nɔ kɔl am ‘akenjel’ pan ɔl we di pseudepigraphical buk we Inɔk rayt.

I tan lek se rank de bitwin enjel den bay we den yuz di wɔd ‘akenjel,’ klia wan, we min di enjel we ay pas ɔl, we de tu tɛm insay di Nyu Testament. Wan ples na Fɔs Leta Fɔ Tesalonayka 4: 16, usay di difinit atikul, pan ɔl we den yuz am fɔ translet, den nɔ put am na di Grik teks, en so den kin ɔndastand am as ‘akenjel,’ so i alaw fɔ get mɔ en so wan kategori fɔ ay enjel den. Bɔt i apin bak na Jud 9, usay den gi Maykel in nem en kɔl am ‘di ay enjel,’ lek se na in wangren de, pan ɔl we Jud bin sabi di lay lay buk we Inɔk rayt.

Bɔt wi nɔ jɔs de pan di skripchɔ den to di wɔd ‘akenjel,’ fɔ sho se wi get rank bitwin di enjel den. Bɔt wi go tɔk bɔt tu ɔda wan den nɔmɔ na dis pɔynt.

(a) Insay Pita In Sɛken Leta 2: 4 en Jud 6, den tɔk bɔt enjel den we bin dɔn sin, en Jud tɔk mɔ se den ‘nɔ bin kip den yon prinsipal, bɔt den lef den rayt ples fɔ de.’ Dis min ɔl tu di rank en asaynment to patikyula ples en rispɔnsibiliti.

Kɔment: Sɔntin we “implied” na pɔsin in intapriteshon.

(b) Dɔn bak, Pita In Fɔs Leta 3: 22 tɔk bɔt Jizɔs Krays, we de na Gɔd in raytan, we dɔn go na evin; enjel den en di wan den we get pawa en pawa den we den de put ɔnda am.' I go bi se 'ɔtoriti' en 'pawa' get rɛfrɛns to kategori den fɔ enjel den we get spɛshal asaynment en rispɔnsibiliti pas fɔ mek pipul den we nɔto enjel – jɔs lɛk aw insay Leta Fɔ Filipay 1: 1 wi si se da leta de adres to 'ɔl di Sent den insay Krays Jizɔs we de na Filipay, wit di bishɔp en dikɔn den' – we nɔ min se di 'bishɔp den' en 'dikɔn' den nɔto bin 'sent den,' bɔt den bin se na oli pipul den we get spɛshal wok en wok den we den gi den.

Kɔmɛnt: Baybul transleshɔn den afta di King James Baybul jɔs get ovasia pas "bishɔp." We den bin de translet di Kirj Jems Baybul di Chɔch na Inland bin get pozishɔn ɔ ɔfis fɔ bi Bisɔp. Bikɔs Kirj Jems na bin di edman fɔ di Chɔch na Inland, i bin tɛl den fɔ mek di Kirj Jems Baybul gri wit wetin di chɔch na Inland bin de tich en du tin. Den tɔk bɔt di wɔd bishɔp insay wan buk we nem A Kingdom Not Made With Hands, BbleWay Publishing.

(1) KERUBIM (plural fɔ chɛrɔb). Den wan ya na di fɔs wan den we den tɔk bɔt en i tan lɛk se den de pan di wan den we get ay pozishɔn.

(a) Afta Adam en Iv dɔn sin en dreb den kɔmɔt na lɛden. Gɔd 'put di Chɛrɔb den na di ist pat na di gadin na lɛden, en sɔd in faya we de tɔn ɔlsay, fɔ kip di rod fɔ di tik we de gi layf' (Jɛnɛsis 3: 24). Bɔt na ya, den nɔ de tɔk bɔt di Chɛrɔb den.

(b) Tu figa den we den mek wit 'cherubin' we den mek wit gold en we tinap na di tu end den na di sɔri-at sidɔm ples oba di bɔks fɔ di agriment na di Ples we Oli Pas ɔl na di Tɛmbul we Gɔd mek Mozis bil na Mawnt Saynay afta we Izrɛl fri frɔm Di Ijipshian den we na bin slev. Na de Gɔd bin prɔmis fɔ mit Mozis en 'kɔmyunit' wit am 'frɔm di say we den de sidɔm fɔ sɔri-at, frɔm bitwin di tu chɛrɔb den we de pan di bɔks fɔ di tɛstimoni.' – di implikashɔn na dat di 'cherubin' na bin wan pan di ay ɔda ɔda tin den we den mek. . ikwal to di Ples we Oli Pas ɔl na di Tɛmti) fɔ kɔrɛkt to di wan den we de na di Tɛmbul, pas nɔmɔ we big en we de de difrɛn we. En ɔl di wɔl den na di 'os' (Tɛmpl) bin get 'cherubin' figa den we den kɔt pan den, we den bin de chenj chenj wit pam tik den, insay en na do, en di ɛntret en in domɔt bak bin get.

(d) Di tɛm we Juda bin de na Babilɔn, en nia di riva Keba, 'di evin opin' to di prɔfɛt Izikɛl, en i 'si vishɔn den bɔt Gɔd,' di fɔs vishɔn den bin sho 'di kayn we we tan lɛk 4 tin den we get layf'. nia di riva (Izikɛl 1: 1-28), leta den bin no se na 'cherubin' (10: 1-22); en insay wan vishɔn we den bin si afta dat bɔt wan tɛmpul we den dɔn mek bak (40: 1-47: 5), den bin kɔba in wɔl en domɔt den wit 'cherubin' en pam tik den we den bin de chenj chenj (41: 18-25). En den diskripshɔn den de mɔ ditayli pas di wan den we bin dɔn de bifo – densɛf difrɛn smɔl.

(e) Di wangren tin we den tɔk bɔt 'cherubin' na di Nyu Tɛstament na di lbru Pipul Den 9: 5 usay den tɔk bɔt 'di chɛrɔb den we get glori we de oba di sɔri-at sidɔm ples' na di tɛmpul we de na dis wɔl.

Kɔmɛnt bɔt 4 tin den we get layf:

Eni wan pan di 4 tin den we Izikɛl bin mek 'bin tan lɛk mɔtalman,' pas nɔmɔ if eni wan pan den get 4 fes en 4 wing, en den fut in fut bin 'lɛk kaw pikin in fut.' ' en 'i bin de shayn lɛk kɔpa we den dɔn bɔn.' Den bin get 'man in an den bak ɔnda den wing den na di 4 say den.' 'As fɔ di kayn we aw den fes tan, den get di fes we pɔsin get; en den 4 bin get layɔn fes na di rayt say; ... di fes fɔ wan ɔks na di left say; ... bak di fes fɔ igl (we de agens man in fes).' (1: 4-9)

'As fɔ di kayn we aw di tin den we get layf tan lɛk [ɔdasay]. Den bin tan lɛk faya we de bɔn, tan lɛk tɔch, di faya bin de go ɔp en dɔrj midul di tin den we get layf, en di faya bin de shayn, en laytin bin de kɔmɔt na di faya. En di tin den we get layf bin rɔn en kam bak lɛk laytin we de shayn.' (1: 10-14)

Biay eni wan pan den 'layv krichɔ' ya we Izikɛl bin si di fɔs vishɔn, i si wan wil we want fɔ no mɔ ('lɛk beril [so, blu grɛn-blu in hue]' en 'lɛk wil insay wan wil') na di wɔl fɔ eni wan pan den 4 fes den. En di 'rim den na di wil den

bin 'ay en den bin de mek pipul den fred; en ... ful-ɔp wit yay rawnd rawnd.' We di tin den we get layf bin de muf, di wil den bin de muf wit den; en we den es den ɔp frɔm di wɔl, den kin es di wil den ɔp – bikɔs 'di spirit [ɔ, layf] fɔ di tin we get layf bin de insay di 'wil den.' (1: 15-21) End kɔment pan 4 layf

(2) SERAFIM (plural fɔ 'seraf') - rili min faya wan den, so dat we den luk den, den go dɔn tan lek di 'cherubin' we izikel bin si – dat na, 'lek faya we de bɔn,' ɔ sɔntɛm i tan lek laytin.

Kɔment: Na wan teks nɔmɔ den tɔk bɔt Serafim– we de tɔk bɔt wan wɔndaful vishɔn we Ayzaya bin get bɔt di glori we Jiova get we den kɔl am fɔ bi prɔfɛt ɔfis, wit 'di serafim' as pat pan Jiova in kɔt.

'In di ia we Kiŋ Uzaya day, a si PAPA GɔD sidɔm na wan tron we ay en ɔp; en in tren bin ful-ɔp di tempul. Di serafim den bin tinap ɔp am, en eni wan pan den get siks wing; wit tu, i kɔba in fes, en wit tu i kɔba in fut, en wit tu i flay. En wan kray to ɔda pɔsin [literally, this to this], en se 'Oli, Oli Oli na PAPA GɔD we get pawa; di wɔl ful-ɔp wit in glori. En di fawndeshɔn den na di mawnten shek we di pɔsin we de ala ala, en di os ful-ɔp wit smok.

Den a se, Woe na mi! bikɔs a nɔ get wanwɔd; bikɔs mi na man we get dɔti lip, en a de midul pipul den we get dɔti lip, bikɔs mi yay dɔn si di Kiŋ, PAPA GɔD we get pawa.

'Dɔn wan pan di serafim den flay kam to mi, i ol layf kol na in an, we i tek wit di tong den na di ɔlta, en i tɔch mi mɔt wit am en se, "Luk, dis dɔn tɔch yu lip; en den dɔn pul yu bad, en den dɔn fɔgiv yu sin.' (Ayzaya 6: 1-7)

Bɔt na ya wi nɔ get eni diskriphɔn pas fɔ se eni wan pan den bin get wing (siks in nɔmba, tu pan den fɔ flay), fut, fes, an (we den tink se na tu), en den bin ebul fɔ tɔk.

(3) TIN DEN WE DE LAIF. Den wan ya wi get na di Nyu Testament, insay di Buk we Reveleshɔn rayt, insay di vishɔn we Jɔn si bɔt di tron rum na di wan ol wɔl na evin. Den bin get 4 pan den, en den bin fiba di cherɔb den en di serafim den we bin de insay di Ol Testament pan sɔm tin den. Den bin 'ful wit yay bifo en bien,' we bin de" na di midul pan di tron, en rawnd bɔt di tron' – sɔntɛm wan pan ɔl tu di say den na di tron sef, en na di tu say den na di tron eria we den elevɛt. 'Di fɔs tin we Gɔd mek bin tan lek layɔn, en di sekɔn tin tan lek kaw pikin, en di tɔd tin bin tan lek mɔtalman fes, en di nɔmba 4 tin bin tan lek igl we de flay. En di 4 tin den we get layf, eni wan pan den get siks wing, en den ɔl ful-ɔp wit yay rawnd en insay; en den nɔ bin get rɛst de en nɛt, en den bin de se: "Di Masta Gɔd, di ɔlmayti, we bin de, we de en we get fɔ kam, oli, oli, oli." (Reveleshɔn 4: 6a-8)

(4) ELDA DEN. 'Rɔn rawnd di tron, 4 en twenti [we de ɔnda] tron den bin de [we i tan lek se den de rawnd di 4 'layv krichɔ den' en bak di men 'tron den' en di pɔsin we de de]: en na di tron den a si 4 en twenti elda den sidɔm, we wer wayt klos klos den: en krawn we den mek wit gold na den ed.' (Reveleshɔn 4: 4) I go bi se den pipul ya na mɔtalman.

Bɔku tɛm, di 'layv krichɔ dem' en 'elda dem: bin de akt insay kɔnsɛt.' Fɔ egzampul,

(a) We di tin den we get layf bin de wɔship Gɔd, di elda den bin de jɔyn den. (Reveleshɔn 4: 9-11)

(b) We di Ship dɔn win fɔ opin di buk we get di sevin sil den, 'di 4 tin den we get layf en di 4 en twenti elda den fɔdɔm bifo di Ship ... En den sij wan nyu sij , Saying, Worthy art you' etc. (Reveleshɔn 5: 8-10)

(c) We bɔku bɔku enjel den en ɔl di tin den we den mek bin de jɔyn wɔship, 'di 4 tin den we get layf se Emen. En di elda den fɔdɔm en wɔship.' (Reveleshɔn 5: 11-14)

(d) Wan ɔda tɛm, den se 'di elda den en di 4 tin den we get layf ... fɔdɔm bifo di tron en na den fes en wɔship Gɔd.' (Reveleshɔn 7: 11-12)

(e) En we bōku pipul den bin de selibret di fōdōm na Babilōn na evin 'di 4 en 4 elda den en di 4 tin den we get layf bin fōdōm en wōship Gōd we sidōm na di tron, en se , Emen; Aleluya bin de du am.' (Reveleshōn 19: 1-4)

Wan wan tēm den bin de du tin fō densesf.

(a) We Jōn bin de kray bikōs den nō bin fēn enibōdi na di wan ol wōl fō opin di buk wit sevin sil, 'wan pan di elda den tēl [am] se, 'Nō kray,' bikōs di Layōn we kōmōt na Juda trayb dōn win , fō opin di buk. (Reveleshōn 5: 1-5)

(b) We den opin eni wan pan di fōs 4 sil den na di buk, eni wan pan di 4 tin den we get layf tek turn, en ala se, 'Kam,' fō ansa we wan pan di 4 ōs den en di wan den we de rayd go kōmōt. (Reveleshōn 6: 1-8)

(c) Wan ōda tēm 'di 4 en twenti elda den fōdōm na den fes en wōship Gōd,' en den nō tōk bōt di 4 tin den we get layf. (Reveleshōn 11: 16-18)

(5) ENJEL DEN. Apat frōm di patikyula kategori den we wi bin dōn tōk bōt fō di tin den we de na evin we wi tōk bōt insay di Ol en Nyu Testament, bōku ōda wan den de we den jōs kōl di wōd we big en we get mō tin fō du wit 'enjel den.' 'Bōku enjel den bin de ... ten tawzin tēm ten tawzin, en tawzin tawzin' we i bin tōk bōt wan tēm as 'raun bōt di tron' (at least 101,000,000, bōt fō tru mō, bikōs da nōmba de ripresent wan tawzin tawzin nōmō insay di sekōn kategori usay i na tawzin [plural] ōf tawzin – ōl den tēl, wan nōmba we nō de dōn staggering proportions) we de selibret di win we di ship win fō opin di sil den na di buk we wi dōn tōk bōt (Reveleshōn 5: 11-12). En insay di Buk we Reveleshōn rayt, den tōk bōt enjel den, wan wan ō grup, ōlsay – lek aw den de ōdasay bak insay di Ol en Nyu Testament. Di Ibru Pipul Den

12: 22 tōk bak bōt 'nōbōdi bōku bōku enjel den' we get fō du wit 'di "Jeruselem we de na evin."

Mishōn fō Enjel den

As Gōd en Krays in enjel, den na 'ōl di Spirit den we de wok, we den sen fō du savis fō di wan den we go get sev' (Di Ibru Pipul Den 1: 14) – apat frōm eni ōda mishōn we kin de fō den na Gōd in big en i tan lek se i nō get limit. Bōku tēm, den nō kin tōk bōt aw den luk. En sōntende, den dōn de de ō nia de we den nō si den. Bōt mō we mōtalman de si den den kin tan lek man, en nōto ōltēm den kin nō den as enjel – at ōl, fōs – so dat 'sōm dōn enjoy enjel den we den nō no.' (Di Ibru Pipul Den 13: 2) En den kin de de we den nō go si den. (luk Jēnesis 22: 21-35; kōmpia Sēken Kij 6: 14-17)

Us we den go sav wi wan wan, den nō tēl wi. Bōt den gi wi egzampul den insay ōl tu di Ol en Nyu Testament den bōt sōm instans den fō savis we den dōn ōlredi du, en den dōn tōk bōt sōm jeneral mishōn den.

Old Testament Rifrens to Enjel in savis

1. Jēnesis 19: 1-22: Na ya wi get wan stori bōt 'tu enjel' (vs 1, 15) we kam na Sōdōm fō pwel am en fō sev Lot en in famili frōm di pwel pwel we den pwel di siti. Bōt den tōk bak bōt den as 'man' (v.10, 12, 16) en densesf bin dōn apia as den de to Ebraam wit ōda pōsin we kam fō no se na Jiova (luk Jēnesis 18, en 16-22 mō) . Wi kin tōk bōt den tu tēm ya na Di Ibru Pipul Den 13: 2 , we wi tōk bōt ōp.

2. Jēnesis 28: 12; 31: 11: Enjel den apia to Jekōb insay drim. Insay wan, i si den de go ōp en dōnj bitwin evin en di wōl pan wan lada, we de sho den prezens en ministri na di tu eria den en di tayt rilayshōn bitwin di tu (cf. Jōn 1:51). Insay di ōda wan, i go bi se di enjel na bin 'Jiova in enjel.' (luk 31: 13)

3. Sam 34: 7 : 'PAPA GōD in enjel kam kamp rawnd di wan den we de fred am, en sev den.' Dis kin bi di patikyula enjel we den kōl 'Jiova in enjel.' Ō, na ya i kin bi wōd fō Jiova in enjel den (plural) as klas, as wi de tōk bōt 'di ōs,' we min ōs as klas. If di las wan fō bi di minin na di skripchō, luk Sēken Kij 6: 14-16 as egzampul.

4. Sam 78: 49: 'I trowe in wamat, in wamat, en veks, en tröbul pan den, wan grup we na enjel den we de du bad.' Dis pat we de mek pipul den want fo no mo na pat pan di poem we de tok bot aw God bin blem ljipt bay we i yuz bad bad sik den bifo i fri Izrel from slew we den bin de de. I no min se di 'enjel den' bin wiked, bot den bin de yuz den as God in ejen fo brij bad bad tin den we de mek den sofa pan di pipul den we de na di land – lek aw i kin bi to 'Jiova in enjel' sontende (luk 2 Samiel 24 :15-17; Seken Kirj 19: 32-36). O, i kin ivin bi fichural wod, we i kol di bad tin densef in enjel o in ejen.

5. Sam 91: 11-12 : 'Bikos i go gi in enjel den pawa oba yu, Fo kip yu pan ol yu we den. Den go ker yu na den an, If yu no dash yu fut pan ston.' Dis Sam as a ol de tok bot di blesin stet we di wan den we de du wetin rayt get – we de tok bot den spiritual sikyocriti pan tin den we get fo du wit bodi sef. Di vas 9-10 we de bifo am insay di American Standard Version (we den yuz in marginal transleshon fo vas 9) rid lek dis: 'Bikos yu se, Jiova na mi say fo ronawe, Yu don mek di Wan we Ay pas olman bi yu ples fo de; No bad tin no go apin to yu, en eni bad tin no go kam nia yu tent.' Don we de fala vs. 11-12. As wi bin don tok op, wit enjel ministri we involv. Setan kot dis to Jizos (wit wan important omission) insay wan pan in temteshon, mek am promis to am na bodi – 'If yu na God in Pikin.' (Matyu 4: 5-6)

6. Izikel 9: 1-11: Dis na pat pan wan sirios vishon we den gi Izikel bot tin den we no fayn na Jeruselem en aw God de ponish di wan den we de de we gilty (luk 8: 1-4). Insay chapta 9, i si 'siks man' olman 'wit in wepon fo pwel in an' (vs.1-2), we den chaj fo kil God in wamat; bot di we aw den bin de tok bot wetin Izikel bin si bin tan lek se na enjel den pas rial pipul den. 'En wan man midul den we wer linin, wit wan rayta in ink nia in sayd' (vs.2,3,11), na bin pat bak pan wetin Izikel bin si we i kam pan di 'cherubin' we de na di neks chapta , en in tu an den ful-op wit faya we komot bitwin di cherob den fo skata olsay na di siti. (10: 2,6-7)

7. Daniel 3: 19-28: Nebukaneza mek den trowe Shedrak, Mishak, en Abednigo insay faya faya, don i si wan posin we i se 'lek god den pikin' wit den; en we den sev den we den no du eni bad tin, i se, 'Den fo prez Shedrak, Mishak, en Abednigo den God, we sen in enjel en sev in savant den we bin abop pan am.' etc.

8. Daniel 7: 9-12 : Dis na wan pan di vishon den we Daniel bin si na net. I se: 'A si (wach) te den put tron den, en wan we bin de trade trade sidom ... tawzin tawzin pipul den bin de sav am, en ten tawzin tem ten tawzin pipul den tinap bifo am.' I tan lek se den pipul ya na bin enjel den we bin de kol am. (Cf. Reveleshon 5: 11)

9. Daniel 8: 15-27: Den kol Gebrel (wan enjel fo di Masta, Lyuk 1: 11, 19, 26) fo eksplen to Daniel wan vishon we i jos si bot i no ondastand.

10. Daniel 9: 20-27 : 'We a bin de tok en pre, en tel mi pipul Izrel bot mi sin, en pre to Jiova mi God fo mi God in oli mawnten; yes, we a bin de tok mi prea, di man Gebrel [i klia se na enjel Gebrel, as wi bin don tok bot]. We a bin don si na di vishon di biginin, we den mek i flay kwik kwik wan, toch mi, lek di tem we den bin de mek sakrifays na ivintem. En imbin instrakt mi. En imbin tok langa mi, en imbin tok, "O Daniel, a don kam fo gi yu sens en ondastandin." We yu bigin fo beg, di lo bin go, en a kam fo tel yu; bikos den rili lek yu, so tink bot dis, en ondastand di vishon.' (Den di infomeshon we Gebrel bin gi)

11. Daniel 10: 10 - 11: 1: 'Den si wan an toch mi [Daniel se afta wan vishon we mek i no get trenk en i don slip dip], we mek a put mi ni en mi an an den. En imbin tok langa mi, "O Daniel, yu man we a rili lek, ondastand di wod den we a de tok to yu, en tinap stret; Naw den sen mi to yu, en we i tok dis wod, a tinap de shek shek. Don i tel mi se: "Daniel, no fred; bikos from di fos de we yu put yu at fo ondastand en put yusef don bifo yu God, den yeri yu wod den; en a kam fo yu wod den. Bot di prins na di kinjom na Pashia [yu tink se i go bi enjel prins we don fedom?] bin tinap fo mi fo twenti dez; bot, luk, Maykel, we na wan pan di big big prins den [infakt 'di ay enjel' Jud 9], bin kam fo ep mi en a bin de de wit di kin den na Pashia. Naw a kam fo mek yu ondastand wetin go apin to yu pipul den insay di las dez.... Don i se, "Yu no wetin mek a kam to yu?" En naw a go kam bak fo fet wit di prins na

Pashia, en we a go, di prins na Gris go kam. Bɔt a go tɛl yu wetin rayt na di trut, en nɔbɔdi nɔ de we de agens mi, pas Maykɛl we na yu prins. En fɔ mi, insay di fɔs ia we Dayrɔs we kɔmɔt na Midya bin de rul, a bin tinap fɔ mek i biliv en gi am trɛnk.'

Dis pɔsin we dɛn nɔ no, de tɔk bɔt in sef di kayn we we go mek i rank nia Maykɛl, di ay enjel. En dis sem pɔsin bin gi Daniel di ɔda tin dɛn we de na Chaptɔ 11 en to 12: 4. Dɔn bak, insay 12: 1 i tɔk bɔt 'Maykɛl'...., di big prins we tinap fɔ yu pipul dɛn pikin dɛn' – dat na, di wan dɛn we de du wetin rayt na Izrɛl – we na enjel we de sɔpɔt Gɔd in pipul dɛn, i go tan lɛk se – involv insay fɔ Gɔd en di wan dɛn we de obe Gɔd fɔ agens Setan en in savant dɛn. (Cf. Reveleshɔn 12: 7-

8.)

Nyu Testament Rifrens to Enjel in Savis.

1. Lyuk 1: 5-23: Di enjel Gebrel sɛn to wan prist we nem Zakaraya, fɔ tɔk bɔt aw dɛn go bɔn Jɔn we de baptayz pipul dɛn.
2. Lyuk, 1: 26-38: Semweso, di enjel Gebrel sɛn to wan vajin we nem Meri, na 'wan siti na Galili, we nem Nazaret,' fɔ tɔk bɔt aw Jizɔs go bɔn, we na 'Di Wan we De Pantap ɔlman in pikin.'
3. Matyu 1: 18-25: Wan enjel fɔ di Masta bin apia to Josef, we Meri bin dɔn mared to, fɔ mek i no se na di Oli Spirit mek i get beɛ, en i nɔ fɔ fred fɔ tek am to in sef.
4. Lyuk 2: 8-20: Wan Masta in enjel, we 'bɔku bɔku pipul dɛn we de na evin,' bin jɔyn wantɛm wantɛm to shɛpad dɛn we bin de wach dɛn ship dɛn na net nia Bɛtliem, fɔ tɛl dɛn se Jizɔs dɔn bɔn na da siti de en to tɛl dɛn aw fɔ fɛn am.
5. Matyu 2: 13-15: Wan enjel fɔ di Masta apia to Josef na drim fɔ mek i kɛr di pikin en in mama go na Ijpt fɔ mek di kiɲ ɛrɔd nɔ tray fɔ kil am.
6. Matyu 2: 19-23: Wan enjel fɔ di Masta bin apia to Josef insay wan drim we ɛrɔd bin dɔn day, fɔ mek i kɛr di pikin en in mama go bak na Izrɛl.
7. Matyu 4: 11 : Afta Jizɔs baptayz, 40 dez fast, en i bin ebul fɔ tinap tranga wan we di Dɛbul bin de tɛmpt am, 'luk, enjel dɛn kam en gi am.' (Luk bak Mak 1: 13)
8. Matyu 13: 36-43 : We Jizɔs bin de eksplen di Parebul bɔt di gras, i bin se 'di avest na di end fɔ di wɔl; en di wan dɛn we de avest na di enjel dɛn.... Mɔtalman Pikin go sɛn in enjel dɛn, en dɛn go gɛda ɔl di tin dɛn we de mek dɛn stɔp en di wan dɛn we de du bad kɔmɔt na di Kiɲdɔm, en dɛn go trowe dɛn na faya faya,' en ɔda tin dɛn..
9. Matyu 13: 47-50: Insay di Parebul bɔt di Nɛt, i bin tɔk se 'we di wɔl go dɔn: di enjel dɛn go kɔmɔt na do en pul di wikɛd wan dɛn we de du wetin rayt, dɔn trowe dɛn na faya faya, . ' en ɔda tin dɛn
10. Matyu16: 27: 'Mɔtalman Pikin go kam wit di Papa in glori wit in enjel dɛn; en afta dat i go pe ɔlman akɔdin to wetin i du.' (Kɔf.25: 31-46)
11. Matyu. 18: 10: '... bikɔs a de tɛl una se na di Kiɲdɔm na evin, dɛn enjel dɛn de si mi papa we de na evin in fes ɔltɛm.' (Cf. Di Apɔsul Dɛn Wok [Akt] 12: 15)
12. Matyu 24: 30-31: '... dɛn go si mɔtalman pikin de kam na di klawd na evin wit pawa en big glori.' En i go sɛn in enjel dɛn wit big big sawnd we dɛn mek wit trɔmpɛt, en dɛn go gɛda di wan dɛn we i dɔn pik frɔm di 4 briz, frɔm wan end na evin to di ɔda end.' (Luk bak Mak 13: 26-27; bak 1

Leta Fɔ Tesalonayka 4: 16)

13. Matyu 25: 31-32: 'Bɔt we Mɔtalman Pikin go kam wit in glori, ɛn ɔl di enjel den go wit am, na da tɛm de i go sidɔm na di tron we get glori, ɛn ɔl di neshɔn den go gɛda bifo am' – fɔ den fɔ jɔj den. (vs.33-46) we den kɔl. (Cf. Chapta, 16: 27; bak, Jud 14-15)

14. Matyu 28: 1-10: Di mɔnin we Krays get layf bak, 'wan Masta in enjel kɔmɔt na evin, kam ɛn rol di ston, ɛn sidɔm pan am' ɛn ɔda tin den (Luk bak Mak 16: 1-7; Lyuk 24:17,22-23, kɔmpia Jɔn 20:11-13)

15. Mak 8: 38 : 'Enibɔdi we shem fɔ mi ɛn mi wɔd den insay dis jɛnɛreshɔn we de du mami ɛn dadi biznɛs wit ɔda pɔsin ɛn we de sin, Mɔtalman Pikin go shem fɔ am we i kam wit di Papa in glori wit di oli enjel den.' (Luk Lyuk 9: 26; 12: 8-9; kɔmpia Matyu 10: 32-33)

16. Lyuk 15: 10: 'A de tɛl una se Gɔd in enjel den de gladi fɔ wan sina we ripɛnt.'

17. Lyuk 16: 22: 'En i bi se di begman [Lazarɔs] day, ɛn di enjel den kɛr am go na Ebraam in bɔdi.'

18. Lyuk 22: 43: 'Wan enjel kɔmɔt na evin apia to am [Jizɔs, na di gadin na Getsimani] ɛn gi am trɛnk.' (Cf. Matyu 4: 11)

19. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 1: 10-11 : ' We den [di apɔsul den we Krays bin de go na evin] bin de luk tranga wan na evin we i de go, tu man den [we i klia se na enjel den] bin tinap nia den, we wɛr wayt klos,' ɛn mek den no se i go kam bak na di sem we.

20.20. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 5: 19-20 : 'Wan Masta in enjel' opin di prizin domɔt den ɛn fri di apɔsul den, we den bin dɔn put na jel bikɔs den bin de prich di gud nyuz bɔt Krays we get layf bak.

21. Akt. 7: 53: Stivin, we i bin de tɔk bifo di Sanedrin, i tɛl di kot se, 'Una ... bin tek di lb [in Mozis] lɛk aw enjel den bin dɔn pik am, ɛn una nɔ kip am.' (Cf. Galeshya 3: 19; Di Ibru Pipul Den 2: 2)

22. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 8: 26 : 'Wan Masta in enjel' tɛl Filip, we na di ivanjelis, fɔ kɔmɔt na Samɛri ɛn go na di sawt pat na di rod we kɔmɔt Jerusalem fɔ go na Gaza, usay i kɔntakt wan Itiopian bigman ɛn tɔn am to Krays. (v. 27-39)

23. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 10: 3-7,22,30-32: 'Gɔd in enjel,' 'oli enjel,' 'man ... we wɛr brayt klos,' apia to Kɔnilyɔs ɛn tɛl am fɔ kontak di apɔsul Pita fɔ wɔd den we i go yuz ɛn in os go sev.

24. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 12: 5-11 : 'Wan enjel fɔ PAPA GɔD' bin sev di apɔsul Pita na prizin ɛn mek ɛrɔd nɔ kil am.

25.25. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 12: 15 : We den pul Pita na prizin ɛn kam na Jɔn Mak in mama Meri in os, wit wan savant uman we nak in nak 'na di get in domɔt' ɛn tɛl am se na Pita, den tɛl am se: 'Na in enjel.' (Cf. Matyu 18: 10)

26. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 12: 23 : 'Wan enjel fɔ PAPA GɔD' bin bit ɛrɔd sote i day, bikɔs i nɔ bin gi Gɔd di glori we i gri fɔ mek pipul den prez am as 'gɔd.'

27. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 23: 6-9: Faresi ɛn Sadyusi den nɔ bin gri if sɔntin de we den kɔl enjel – bak if 'rayz' ɔ 'spirit' de – wit di apɔsul Pɔl we biliv wit di Faresi den pan ɔl tri.

28.28. Di Apɔsul Den Wok [Akt] 27: 23-24 : 'Gɔd in enjel' bin tinap nia Pɔl wan net insay wan ship we big big briz bin de trowe na di Adria' (we na wan an we de na di Mɛditarenian) fɔ mek shɔ se in sef ɛn ɔlman we bin de insay di bot go sef.

29. Fɔs Leta Fɔ Kɔrint 11: 10: Di apɔsul Pɔl rayt se di uman fɔ get 'sayn fɔ get pawa na in ed, bikɔs ɔf di enjel dɛn' – i go mɔs bi se na bikɔs dɛn de wɔri se ɔlman fɔ put dɛnsɛf ɔnda Gɔd. (Luk Lyuk 15: 7,10)

30. Fɔs Leta Fɔ Tɛsalonayka 4: 16: 'Bikɔs PAPA GɔD inɛf go kam dɔŋ frɔm ɛvin wit ala ala, wit di ay enjel in vɔys, ɛn wit Gɔd in trɔmp, ɛn di wan dɛn we dɔn day insay Krays go get layf bak fɔs' – we min se di ay enjel go de wit di enjel dɛn we de go wit wi Masta we i kam bak we di wɔl istri dɔn.

31. Sɛkɛn Leta Fɔ Tɛsalonayka 1: 7-10: 'Di masta Jizɔs go kɔmɔt na ɛvin wit in pawaful enjel dɛn' (King James Version), we i kam fɔ blem di wikɛd wan dɛn ɛn mek in oli wan dɛn get glori.

32. Fɔs Leta To Timoti 3: 16: 'Di wan we sho inɛf na in bɔdi' (luk Jɔn 1: 1-1,14; Jɔn In Fɔs Leta 1; 1-4; 3: 5) na 'enjel dɛn si am' – i kliɛ se we i bin de na dis wɔl. (luk Matyu 4: 11; Mak 1: 13; bak, Lyuk 2: 13; 24: 47; Akt 1: 10-11; cf. Jɔn

1: 51)

Kɔnklushɔn fɔ di Mishɔn fɔ Enjel dɛn

Di ministri dɛn we enjel dɛn de du get bin difrɛn tru mɔtalman istri, bɔt dɛn yuz am mɔ pan Gɔd in providential gayd ɛn protekshɔn fɔ in pipul dɛn – 'send forth to do service for the sake of them that shall get fɔ get sev.' (Di Ibru Pipul Dɛn

1: 14) ɛn fɔ apia lɛk mɔtalman; wan wan tɛm, strenja dɛn ɛn man dɛn dɔn 'ɛnjoy enjel dɛn we dɛn nɔ no.' (Di Ibru Pipul Dɛn 13: 2)

Kɔmɛnt: Enjel dɛn de du Gɔd in savis to Kristian dɛn ivin we dɛn nɔ no bɔt da savis de.

I pɔsibul fɔ mek wi bi di wan dɛn we de get dɛn ministri ɛn nɔ no am. I go mɔs bi bak se ɔl di wan dɛn we de du wetin rayt in spirit de day we enjel dɛn kɛr go na di Paradays we de na di Edian lɛk aw i bin apin to Lazarɔs. (Lyuk 16: 22)

Fɔ dɔn, i tan lɛk se da tɛm de wi go jɔyn dɛn na di wɔl we de na ɛvin. (Di Ibru Pipul Dɛn 12: 22-24)

Student Infɔmeshɔn

Nem _____

Adrɛs _____

Siti _____ Stɛt _____ Zip _____

Imɛl adrɛs _____ Fon _____ ɛntay aw yu ɔndastand di lesin mɛsɛj ɛn yu kwɛstyɔn ɔ kɔmɛnt dɛn. Send dɛn to di instrɔkta we de dɔŋ ya.

Instrakta Infomeshon

Nem _____

Adres _____

Siti _____ Steyt _____ Zip Imel adres
